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روزهای ناخوشایند گیشه های سینما به دلیل تب و تاب اقتصادی و گریز تهیه کننده ها از اکران فیلم 

دخل نابرابر با خرج سینما

همه آنچه می خواهید از جشنواره سینما حقیقت امسال بدانید

شرق: «امروز در سینما با رکود جدی مواجهیم، این رکود به نظرم 
معلول عوامل متعددی همچون کم کاری و انفعال ســینماگران 
در تولید آثــار خلاقانه و پرمخاطب و توأمان فشــار اقتصادی در 
جامعه است. در این موقعیت متأسفانه سینما جزء اولین کالاهایی 
است که از سبد خانوار حذف می شود. اگر یکی از مهم ترین ارکان 
ماندگاری و تأثیرگذاری گســترده فیلم سینمایی را در ارتباط آن با 
مخاطب بدانیم، وقتی این حلقه و عامل مهم به هر دلیل مفقود 
شــود و آثار از سوی مخاطب ندیده گرفته شوند، حاصل می شود 
رکود متسلسل! و این یعنی زنگ خطری جدی برای همه متولیان 
ســینما از ســینماگر تا سیاســت گذار و مجری و تصمیم گیر؛ چرا 
می گویم رکود پی درپی؟ چون حیات سینما به زلف مخاطب گره 
خــورده و این یعنی بازخوردهای حاصل از یک رفت و برگشــت 
در جامعه تکلیف سینما را مشخص می کند، این بازخوردهاست 
که مانند دومینو سایر قطعات این منظومه سینمایی را به حرکت 
درمــی آورد، گاه به ســمت ایســتایی و ســکون می بــرد و گاه با 
سرعت  فزاینده ای اســباب تولید مضاعف را پدید  می آورد. با این 
صورت بندی که عرض شــد دیگر نمی توان شــأن مستقلی برای 
هرکدام از ارکان ســینما متصور بود، از شــورای پروانه ساخت تا 
شورای صنفی نمایش از تألیف فیلم نامه تا سرمایه گذاری و تولید، 
همه اجزای تشــکیل دهنده این گروه ارکســترال هستند که نباید 
خارج بزنند؛ در حال حاضر نیز به نظرم در قیاس با گذشته شورای 
پروانه ســاخت خارج این موقعیت عمل نمی کنــد؛ از حدود ۷۰ 
پروانه صادر شده به طور معمول حدود ۵۰ فیلم تولید می شود که 
بعضا برخی فیلم ها با نگاه مخاطب خاص هم تولید می شــوند؛ 
بنابراین من با این روند در شــورا حاصل را عامل فشار مضاعف و 
رکود اکران نمی دانم و البته این تحلیل نافی این نیســت که برای 
اکران و انســدادهای موجود آن نباید فکر جدی و راهکار عاجلی 
تدبیر شود». این پاسخ و تحلیل سیدضیاء هاشمی رئیس جامعه 
صنفی تهیه کنندگان و  از اعضای شورای پروانه ساخت در پاسخ 
به این پرسش است که در شرایط رکود سینما طی هفته های اخیر 
و عدم اکران بسیاری از فیلم ها، به تعداد فیلم های در صف اکران 
اضافه می شــود و این در حالی است که تعداد صدور پروانه های 
ســاخت  قوت گرفته و با حجم زیادی از تولیدات در آینده روبه رو 

خواهیم بود و چه پیش بینی ای از آینده دارد؟
او در بخــش دیگری از صحبت هایش درباره اینکه بیشــترین 
فیلم نامه هایــی که در ماه های اخیر ارزیابی شــده متعلق به چه 
گونه ای است؟ گفت: «من بارها هشدار دادم که یکی از مهم ترین 
معضلات امروز ســینمای ایران فقر ژانر و تنوع موضوع و ســوژه 
است و همین باعث شــده عمدتا موضوع فیلم ها دستمالی شده 
و تکراری باشــند. اکثــر فیلم نامه ها از ضعف ســاختاری جدی 
برخوردارند و البته تأثیر خودشان را هم در آینده بر اکران گذاشته 
و خواهند گذاشــت. من امروز منشأ این اتفاق را متأسفانه کاهلی 
فیلم نامه نویســان و فست فودی شــدن تولید و فقدان اهمیت در 

بازگشت سرمایه می دانم.
در گذشته براساس ضرورت و دغدغه سینماگر فیلم نامه ای به 
نگارش درمی آمد و اســباب و ملزومات تهیــه و تولید آن فراهم 
می شــد، ولی سال هاســت ایــن فرایند معکوس عمــل می کند، 
به اقتضای وجود ســرمایه ای یا شرایط فراهم شده توسط مدیری، 
فیلم نامه ای برای تصاحب این موقعیت نوشته و تولید می شود. 

من این میزانســن را به قلاب و ماهیگیری اقتضائی تشبیه می کنم 
که متأسفانه هدف طعمه است و اسباب و ملزومات در یک فرایند 

ماکیاولیستی در پی هم فراهم می شوند.
آن وقت شــما از فیلم حاصل شــده در این فرایند بیمار انتظار 
اســتقبال مخاطب و مانــدگاری و اثرگذاری داریــد؟ و بدتر وقتی 
که روزبه روز به این حجم از تولیدات در ســینما افزوده شود و این 
فرایند های بیمار در همه شــئون ســینما تسری پیدا کند؛ آن وقت 
که قاعدتــا ملزومات و پیش نیاز و آثار خــودش را به جا بگذارد؛ 
عدم شــفافیت، ورود پول هــای کثیف، آشــفتگی در روند تولید، 
افزایش هزینه تمام شده، نابسامانی در اکران، انباشت سرمایه های 
سرگردان، ترافیک فیلم های تولیدشده در نوبت اکران و... به نظرم 
بخشی از این نتایج نامطلوب به شمار می روند که با کمال تأسف 

به دلیل انفعال و انشقاق صنفی روند فزاینده ای هم دارد».
او در پاســخ بــه این پرســش که دلیــل صادرشــدن تعداد 
چشــمگیری پروانه ســاخت بعد از دورانی که این روند به کندی 
صورت می گرفت چیســت؟ گفت: «روند کندی را که در ســؤال 
به آن اشــاره کردید، من به لحاظ شــکلی غیرطبیعی نمی دانم؛ 
به هرحال در ابتدای شــروع به کار دولت هــا و به تبع آن ترکیب 
جدید شورای پروانه ســاخت طبیعی است که با یک روند کندی 
در ابتدا روبه رو باشیم، البته روندی که رفته رفته با استقرار و تبیین 
سیاست ها سرعت بیشــتری پیدا خواهد کرد. اما از منظر ماهیتی 
به هرحال شورا نقش مهمی در روند شکل گیری و جریان سازی در 
سینمای ایران ایفا می کند. بنابراین تا حد زیادی با ارزیابی فیلم های 
تولیدشــده در ادوار مختلف می توان به سیاست ها و رویکردهای 

فرهنگی دولت های وقت رسید.
من برای شــورای پروانه ساخت فرای نقش ممیزی و تطبیق 
محتوا با خطــوط قرمز تبیینــی، یک نقش مهــم در رگولاتوری 
و تنظیم گری قائلم، شــورا می تواند با یک برنامــه افق مدارانه و 
مدون جریان بهبود سینمای ایران را با کمک سینماگران از حیث 

کارآمدی، اثرگذاری و رونق اقتصادی بهبود ببخشد.
حال که در دولت ها اراده ای برای حذف شورای پروانه ساخت 
نبوده و نیست، اشــتباه است که ما جایگاه شورای پروانه ساخت 
را در حد یک دماســنج ممیزی تقلیل بدهیم؛ اگر شــورای پروانه 
ســاخت بتوانــد در این رگولاتوری مســئولیت خــودش را بدون 
ملاحظه اجرا و اعمال کند، آن وقت ما در رسیدن به آن مؤلفه های 
بهبود که پیش تــر عرض کردم، گام های جدی تــری برمی داریم؛ 
برای نمونه شورا می تواند از فراگیرشدن تولیدات با یک مضمون و 
سوژه جلوگیری کند یا برعکس مانع حذف ژانر های اثرگذار شود؛ 
مثلا در ســال های قبل در دولت زمینه مطلوبی برای تولید فیلم 
با موضوع دفاع مقدس مهیا نمی شــد یا کمتر مــورد اقبال قرار 
می گرفت اما امروز این بستر و امکان در سازمان سینمایی فراهم 
شــده و از قضا در همین نقطه است که شــورای پروانه ساخت 
به عنوان یک رگولاتور باید در یک موازنه ســازی هوشــمندانه و با 
لحــاظ فاکتور های نیاز و ظرفیت جامعه مانع تراکم تولید در یک 

ژانر یا حذف آن شود».
او در بخش دیگری از صحبت هایش در پاســخ به این پرسش 
کــه فیلم های توقیفی همواره یکی از چالش های وزارت ارشــاد 
بوده اســت. ارزیابی فیلم نامه ها در صدور پروانه ســاخت از این 
جهــت چه ســمت و ســویی دارد؟ گفت: «توقیــف فیلم را من 

محصول اعمال نظر و فشــارهای خارج از مدار ســینما می دانم؛ 
کج سلیقگی، تحلیل های سیاست زده و اعمال سلیقه های فردی، 
بخشی از منشأ بروز این توقیف هاست. به سوابق اکران فیلم های 
توقیفی نگاه کنید؛ کدام بلوا و آشوب با نمایش فیلم «آدم برفی» 
رخ داد؟ کدام سینما بسته شد؟ کدام پرده سینما به آتش کشیده 
شــد؟ خاطرتان هست چه هشدارهایی می دادند که اگر آدم برفی 
اکران شود ساحت اخلاقی و سیاسی جامعه متزلزل می شود و...، 

چه شد؟ چه اتفاقی رخ داد؟ تحقیقا هیچ.
یــا مثلا آیا بــا نمایش فیلــم «مارمولک» ســاحت روحانیت 
مخدوش شد؟ یا برعکس به قول حضرت آیت االله بروجردی (ره) 
دزد روحانی نما از روحانی اصیل متمایز شد؟ شأن و منزلت آدمی 
به کرامت و فضل اوســت حرف نامعقول و نابجایی اســت؟ در 
سایر فیلم های توقیفی هم ما کم و بیش همین وضعیت را داریم. 
البته لازم است اینجا تصریح کنم که بحث من ناظر به فیلم هایی 
نیست که به لحاظ فضاســازی و دیالوگ خارج از حریم اخلاقی 
و شأن جامعه ساخته شــده اند و حدود عرفی و فرهنگ عمومی 

جامعه را مخدوش کرده اند.
در حال حاضــر به دلیل عملکــرد ضعیف و غیرمســئولانه 
دولت های گذشــته؛ متأســفانه امــروز سیاســت زدگی در همه 
شــئون جامعه رخنه کــرده و مؤلفه هــای اخلاق مدارانه بعضا 
رنگ باخته اند. نباید اجازه بدهیم ساحت فرهنگ و هنر کشور به 
سیاست زدگی و تعابیر آفت زده عالم سیاست که عمدتا برآمده از 
سوء تفاهم هستند؛ آغشته شود. همه در این موقعیت ترسیم شده 
و وضع موجود مسئولیم؛ امروز باید با یک نگاه همدلانه به جای 
مرزبندی و تسویه حساب های سیاســی، بر سر اهداف مشترک و 
برای اعتلای میهن عزیزمان به گفت وگو بنشینیم، اقتضائات یک 
جامعه متکثر روبه توســعه را بپذیریم و بنا را بر مفاهمه و مدارا 

بگذاریم».
از سویی دیگر افت فروش فیلم ها یکی از موضوعات بحرانی 
ســینما در ماه های اخیر است. شــورای صنفی نمایش، هشتم 
آبان در جلســه ای که در خانه ســینما تشکیل داد، مصوب کرد 
هر فیلم جدیدی کــه در این روزها به نمایش درآید، در صورت 
اســتقبال مخاطب می تواند تا پایان ســال روی پرده ســینماها 
باقی بماند. بر اســاس مصوبات این جلسه؛ هم زمان با برگزاری 
جام جهانی، هر دو هفته اکران، فقط یک هفته محاســبه شود 
و فیلم های جدیدی هم کــه روی پرده بروند در صورت فروش 
و اســتقبال مخاطبان می توانند اکران خود را تا پایان سال ۱۴۰۱ 
بدون محدودیت های آیین نامه ای ادامه دهند و فیلم های جدید 
از حمایت مالی سازمان سینمایی بهره مند خواهند شد . «طبقه 
یک و نیم»، «بیرو» و انیمیشــن «لوپتو» از جملــه فیلم های تازه 

اکران سینماها هستند.
اگر فیلم خوب اکران شود، تماشاگر از آن استقبال می کند

حبیب اســماعیلی پخش کننده با سابقه سینمای ایران هم در 
ارتباط با شرایط رکود ســینمای ایران به «شرق» گفت: « اتفاقات 
چنــد هفته اخیر باعــث ایجاد رکودی در فروش ســینما شــده 
اســت. هر چند این شــرایط در باقی اصناف هم قابل مشــاهده 
اســت، اما چون بحث سینماست به شــرایط نامطلوب آن اشاره 
می کنــم. کما اینکه در زمان همه گیری کرونا و تعطیلی بســیاری 
از کســب و کارها چنیــن موضوعاتــی را تجربه کردیــم. در زمان 

همه گیــری کرونا هم صحبت از جایگزینــی پلتفرم ها بود. اینکه 
در غیاب ســینما، پلتفرم ها جایگزین مناسبی برای سرگرمی قشر 
وسیعی از مردم خواهد بود. من همچنان معتقدم سینما تعریف 
خاص خودش را دارد و قابل جایگزینی نیســت و مصداق همین 
حرف را در مقاطعی در دو ســال گذشته دیدیم. اما موضوعی که 
باعث شد سینما در همه گیری کرونا باز هم به حیاتش ادامه دهد، 
حمایت هــای دولتی بود. تهیه کنندگان آثار حداقل ضمانتی برای 
اکران فیلم هایشــان طلب می کردند و تا حدی ایــن اتفاق افتاد. 
در همــان زمان هم فیلم هــای پرمخاطبی اکران شــد؛ از جمله 
«دینامیت» که سانس های بسیاری برای این فیلم باز شد و فروش 
«دینامیت» از مرز ۷۰ میلیارد تومان گذشــت. این در صورتی بود 
که باقی فیلم ها میانگین ۵۰۰، ۶۰۰ میلیون تومان فروش داشتند».
او در بخــش دیگری از صحبت هایش گفت: «باز هم می توان 
تأکید کرد که اگر فیلم خوب اکران شــود، تماشاگر از آن استقبال 
می کنــد. حتی اگر صداوســیما طبق روال اعتنایــی به فیلم های 
روی پرده ســینما نکند. در تمام این ســال ها درخواست صاحبان 
آثار از صداوسیما و ارگان هایی که می توانند به سینما کمک کنند، 
تنها این بوده که مردم را در جریان فیلم های روز ســینمای ایران 
بگذارند و فقط اعلام کنند چه فیلم هایی روی پرده اســت و حتی 
فقط اعلام کنند سینما باز است. متأسفانه همیشه عکس آن عمل 

شده است ».
اســماعیلی ادامه داد: « امســال تصمیمات خوبی در شورای 
صنفی نمایش گرفته شد و برنامه ریزی شد تا فیلم های پرمخاطب، 
برای هفته های بیشــتری در اکران بمانند. نیمه اول سال جاری با 
اکران ۴۰ فیلم، فروش سینمای ایران به مرز ۳۰۰ میلیارد رسید که 
البته در قیاس با ســال ۹۸، آمار خوبی نیســت و نشان می دهد با 

افت شدید مخاطب روبه رو هستیم».
او افــزود: «یکی از مشــکلات حــال حاضر در بحــث اکران 
فیلم های روز ســینمای ایران این اســت که کمتــر تهیه کننده ای 
حاضر به نمایش فیلمش می شود. اگر منصفانه نگاه کنیم، حق 
با صاحبان آثار اســت. اینجا درســت زمانی است که دولت باید 
به کمک ســینما بیاید و بودجه ای را صرف این کار کند. ما نیاز به 
اکران فیلم خوب داریــم و دولت در این رابطه باید به تهیه کننده 
ضمانتــی بابت اکران فیلمش بدهد. از طرف دیگر تعدادی فیلم 
به دلیل ممیزی دچار مشــکل شده و توقیف شده اند. شاید در این 
شرایط پیشنهاد خوبی است که دولت نگاه دیگری به این فیلم ها 
داشــته باشد و با اصلاحاتی کوچک ســعی کند تا مشکل آنها را 
رفع کرده و برای اکران آماده کند. در ســال های گذشته فیلم های 
بســیاری مهر توقیف خورده اند، مثل «به رنگ ارغــوان» یا «آدم 
برفی» و... این فیلم ها اکران شــدند و اتفــاق خاصی هم نیفتاد. 
هر چند در این میان ارگان های دیگری به ســازمان سینمایی مبنی 
بــر اکران نکردن چنین فیلم هایی فشــار می آورند. اما به یقین که 
اکران فیلم هایی از این دســت می تواند به فروش سینمای ایران 
کمک بهتری کند. از سویی دیگر سال ها ست صحبت از بلیت های 
دولتی اســت. هیچ  وقت ندیدم این اتفاق بیفتد و همیشه در حد 
حرف باقی مانده اســت. فکر می کنم الان شــرایطی اســت که 
می توان از این امکان هم اســتفاده کرد. بی تردید حمایت ارگان ها 

در موقعیت های این چنینی چاره ساز است».
مدتی قبل همایون اســعدیان، رئیس شورای صنفی نمایش 
سینماها، در گفت وگویی با ایسنا از راهکارهایی برای سامان دادن 
به شــرایط ســینما صحبت و تأکید کرد که طرح هایی برای ارائه 
به ســازمان ســینمایی آماده شــده و درخواســتی هم دادیم و 
منتظریم ببینیم به کجا می رســد، اما به هر حال باید توجه کنیم 
در شــرایطی هســتیم که باید فراتر از سینما به قضیه نگاه کنیم. 
امیدوارم تلویزیون این درک را پیدا کند که ســینما، سینمای ملی 
است و اگر در این وضعیت بخواهیم سینما زنده بماند، تلویزیون 
که یک رســانه ملی است باید از آن حمایت کند. این حمایت به 
معنای لطف و محبت نیســت، بلکه به معنای وظیفه در مقابل 
بخش دیگری از فرهنگ مملکت اســت. در این شرایط با توجه 
به اتفاقــات رخ داده در جامعــه، صاحبان ایــن فیلم ها به طور 
طبیعی تمایلی به اکران ندارند و ســازمان ســینمایی باید کمک 
کند تا شــرایط مناســب با دادن امتیازهایی به وجود آید که آنها 
برای اکران ترغیب شوند؛ مثل تأمین حداقل فروش مانند آنچه در 

دوران کرونا انجام می شد.
دبیــر شــورای صنفی نمایش در پاســخ به اینکه در شــرایط 
فعلی جامعه برخی معتقدند کم شدن مخاطب سینما به نوعی 
قهر و بیان اعتراض اســت و آیا در این وضعیت اصلا باید تلاشی 
صورت گیرد تا وضعیت ســینما بهتر شود؟ گفت: «ممکن است 
این کم شــدن مخاطب، قهر هم تعریف شــود، امــا به نظرم یک 
نگاه دیگر هم می تواند وجود داشــته باشــد؛ آن هم این است که 
ما وقتی تصمیــم می گیریم از خانه بیرون برویــم و دوری بزنیم 
و به ســینما برویم، باید اوضاع و احوال خوب باشــد. ما نباید این 
پارامتر را فراموش کنیم که به هر حال التهابات یک ماه گذشــته 
در کشور بر روحیه مردم تأثیرگذار بوده و اخبار و شنیده ها و حتی 
یک آتش ســوزی در جایی نگرانی هایــی را به وجود می آورد. من 
در پاســخ به اینکه آیا در این شرایط باید برای سینما رفتن و اکران 
فیلم ها کاری کــرد، این طور جواب می دهم کــه باید برای حفظ 
«ســینما» کاری کرد. اینکه فکر کنیم تلاش ما در این شرایط برای 
افزایش فروش گیشــه است، اساســا غیرمعقول است، اما اینکه 
سالن های سینما را حفظ کنیم، مسئله ای غیرمعقول نیست؛ چون 
اگر این وضعیت ادامه پیدا کند و منجر به تعطیلی ســالن ها شود 
ســینمادارها از عهده تأمین بودجه برای حقــوق کارمندان خود 
برنمی آیند و وقتی ســالن سینما تعطیل شود، تعدادی آدم بی کار 

می شوند و به تعداد بی کاران دیگر اضافه خواهد شد».

شنبه
۱۴ آبان ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۴۱۲

ایرنا: با نزدیک شــدن به زمان اعلام اســامی فیلم های منتخب شــانزدهمین دوره جشــنواره 
بین المللی فیلم مستند ایران (سینماحقیقت)، این رویداد محبوب، گامی بلند در مسیر اجرائی 
خود برخواهد داشــت. شــانزدهمین دوره جشنواره بین المللی ســینماحقیقت قرار است در 
روزهای آینده (احتمالا اوایل هفته آتی)، فهرســت فیلم های منتخب خود را اعلام کند تا یکی 
از محبوب ترین جشــنواره های ســینمایی کشــور، روند اجرائی خود را آغاز کند. در این دوره از 
جشنواره، شرکت کنندگان تا پایان شــهریورماه فرصت داشتند تا با ثبت نام در این رویداد، لینک 
اثر خود را ارســال کنند. داوران این رویداد، فرصت داشــتند تا از ابتدای مهر، فیلم های منتخب 
را برگزینند. جشــنواره ایــن دوره که به صورت حضوری و آنلاین اســت، از ۱۸ تا ۲۵ آذر برگزار 
خواهد شــد. یکی از تفاوت های جشنواره این دوره با ادوار اخیر، تثبیت برخی بخش هاست که 
دیگر به عنوان جزئی از این جشــنواره محسوب می شود. بر همین مبنا، جشنواره سینماحقیقت 
امسال، در پنج بخش برگزار خواهد شد که شامل مسابقه ملی، مسابقه بین الملل، جایزه شهید 
آوینی، بخش  جنبی ملی و بین الملل و بزرگداشــت است. جشنواره سینماحقیقت از آن جهت 

مهم است که به عنوان مأمن فیلم سازان مستند کشور شناخته شده و تراز حرفه ای مستندسازان 
کشورها در گونه های مختلف آن محک می خورد. در بخش مسابقه ملی، سه نوع فیلم نمایش 
داده می شود: مستندهای کوتاه تر از ۴۰ دقیقه، مستندهای نیمه بلند ۴۰ تا ۶۰ دقیقه و مستندهای 
بلند بیشــتر از ۶۰ دقیقه. نکته ضروری برای این آثار آن اســت که تمامی تولیدات باید متعلق 
به فروردین ۱۴۰۰ به بعد باشــند. در بخش مسابقه بین الملل نیز همان شکل فیلم هایی که در 
بخش ملی، لحاظ شد، مورد پذیرش قرار گرفته و تاریخ فیلم ها باید از ژانویه ۲۰۲۱ به بعد باشد. 
جایزه شــهید آوینی به فیلم های مستند حوزه مقاومت، دفاع مقدس و انقلاب اسلامی خواهد 
پرداخت و داوری برای فیلم هایی خواهد بود که زمان تولید آنها از فروردین ۱۴۰۰ به بعد بوده 
باشــد. در این بخش، به سه اثر، تندیس طلایی، نقره ای و برنزی شهید آوینی اهدا خواهد شد. 
بخش  جنبی ملی و بین المللی نیز بخش های مختلفی دارد. در بخش پرتره، مستندهای پرتره از 
چهره های علمی، ادبی، سیاسی و هنری ایران و جهان به نمایش گذاشته خواهد شد. همچنین 
در بخش چشــم انداز، به سینمای مستند یک کشــور پرداخته می شود. در بخش نمایش های 

ویژه، مســتندهای برتر ایران و جهان، نمایش خواهد داشت. پخش مستندهای انیمیشن نیز از 
دیگر آیتم های این بخش است. همچنین برگزاری کارگاه های تخصصی، برگزاری جلسات ارائه 
طرح با حضور ســرمایه گذاران ایرانی و خارجی و بازار بین المللی عرضه و تولید فیلم مســتند 
از دیگر بخش های جنبی جشــنواره سینماحقیقت این دوره خواهد بود. در بخش بزرگداشت، 
قرار اســت ضمن مرور آثار دو نفر از بزرگان سینمای مستند ایران، از آنها تقدیر به عمل آید که 
البته هنوز اسامی این دو چهره سرشناس، اعلام رسانه ای نشده است. جشنواره سینماحقیقت 
از آن جهت در تقویم سینمایی کشور به عنوان رویدادی مهم تلقی می شود که به عنوان مأمن 
فیلم سازان مستند کشور شناخته شده و در آن، تراز حرفه ای مستندسازان کشورها در گونه های 
مختلف محک خواهد خورد. این رویداد، تنها جشنواره مهم در حوزه مستند است و جایگزینی 
برای آن وجود ندارد. تلاش مستندســازان برای حضور در این جشــنواره، نشان دهنده اهمیت 
آن اســت. شانزدهمین دوره جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران (سینماحقیقت) به دبیری 

محمد حمیدی مقدم، ۱۸ تا ۲۵ آذر ۱۴۰۱ برگزار می شود.

خـبـر  بـرگـزیـده

سینمای کودک حیات طبیعی ندارد
نشست هم اندیشی دبیر سی و پنجمین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان با دبیران ادوار گذشته این رویداد 
با حضور علیرضا رضاداد، مهدی مسعودشــاهی، ســیداحمد 

میرعلایی، مسعود احمدیان و مجید شاه حسینی برگزار شد.
در ابتــدای ایــن دیــدار ســیدمهدی جــوادی، مدیرعامل 
بنیاد ســینمایی فارابــی گفت: «اســتنباط من این اســت که 
همه مــا در فارابی حکم دونده های دو امــدادی را داریم که 
از تجربیــات گذشــته باید اســتفاده کنیم تا مســیر پیش رو را 
با موفقیــت طی و افق جدیــدی را خلق کنیــم. بنابراین این 
جلســه فرصت مغتنمی اســت تــا تأکید کنیم کــه اگر نهال 
بارور جشــنواره بین المللــی فیلم های کــودکان و نوجوانان 
۳۵ســاله شــده، ادوار گذشــته مرهون زحمات این دوستان 

بوده است».
دبیر ســی و پنجمین دوره جشــنواره بین المللی فیلم های 
کودکان و نوجوانان یادآور شــد: «اگــر بخواهیم بدون تعارف 
دربــاره شــرایط ســینمای کــودک و نوجوان امــروز صحبت 
کنیــم، بایــد بگوییم ســینمای کــودک و نوجوان بــه دلایل 
مختلــف حــال و روز خوبی نــدارد و تولیــدات آن کفاف نیاز 
مخاطــب را نمی دهــد. واقعیت موجود این اســت که امروز 
ســینمای کــودک و نوجوان ما به شــدت نحیف و لاغر شــده 
اســت؛ از این رو نسبت به ســایر گونه ها، نیازمند تغییر ساختار 
در بخش هــای فیلم نامــه، تولید، ســاختار، مضمــون و البته 

محتواست».
جــوادی افــزود: «در مدت اخیر بــا بســیاری از فعالان و 
سینماگران پیش کســوت کودک و نوجوان نشست هایی برگزار 
کردیــم که عــده ای معتقد بودند جشــنواره بایــد به صورت 
دوسالانه برگزار شود تا فرصت تولید برای این سینما به  وجود 
بیایــد، اما از طرف دیگر عده ای معتقد بودند چراغ جشــنواره 
نباید خاموش شــود و این رویداد مهم باید به صورت ســالانه 
بــه فعالیت خــود ادامه دهد که حقیقتا اســتدلال طرفداران 
برگزاری جشــنواره به صورت ســالانه متقن و دقیــق بود. با 
وجــود تصمیم اتخاذشــده برای برگزاری ســالانه جشــنواره 
فیلــم کودک و نوجوان، امســال شــرایط به گونــه ای نبود که 
بتوانیــم در موعد مقرر جشــنواره را در بخــش رقابتی برگزار 
کنیــم، ما در فارابــی اصالت را به تولیــد داده ایم و معتقدیم 
با ســاخت هر فیلم نازلی ســینمای کــودک و نوجوان دچار 
رونق نخواهد شــد و بارها عنوان کرده ایم برای آرشــیو فیلم 

نخواهیم کرد».
علیرضا رضــاداد نیز با اســتقبال از برگزاری این نشســت 
که منجر بــه انتقال تجربه می شــود، اظهار کرد: «بیشــترین 
تجربه های برگزاری جشــنواره ها و رویدادهای ســینمایی در 
بدنه بنیاد ســینمایی فارابی قرار دارد؛ چراکه با تغییر مدیران 
عامل فارابی، تغییرات زیادی در این بدنه پرتجربه ایجاد نشده 
و اعتقاد من این است که حمیت سازمانی در فارابی نسبت به 

سایر نهادها بسیار بیشتر است».

رضاداد در بخش پایانــی صحبت های خود بیان کرد: «به 
اعتقاد من تا اطلاع ثانوی نمی توانیم انتظار داشــته باشیم که 
ســینمای کودک و نوجوان حیات طبیعی داشته باشد؛ چرا که 
در حال حاضر غیر از ســینمای کمــدی، هیچ  گونه دیگری در 
سینمای ما حیات طبیعی ندارد، بنابراین فارابی باید با استفاده 
از ظرفیت خود فیلم کودک و نوجوان را ســرپا نگه دارد تا به 
مرور زمان شــاهد برقراری یک حیات طبیعــی در گونه مهم 

سینمای کودک و نوجوان باشیم».
در ادامــه این نشســت مهــدی مسعودشــاهی بــا بیان 
تجربیات طولانی مدیریت فرهنگی خود و چگونگی تأســیس 
معاونت ســینمایی پس از پیروزی انقلاب اســلامی و تشکیل 
نهادهای ســینمایی نظیر مرکز گســترش ســینمای مستند و 
تجربــی و انجمن ســینمای جوانان ایران اظهــار کرد: «یکی 
از مهم تریــن ســرفصل هایی که به اعتقاد مــن باید در فارابی 
به آن توجه کنید، خانواده سینماســت. بــه همین خاطر یک  
بــار باید به صــورت کامل این آسیب شناســی صــورت گیرد 
که چرا ســینمای کــودک و نوجوان امروز دچار ضعف شــده 
اســت؛ ســینمایی کــه بســیاری از افتخــارات بین المللی ما 

مرهون سینماگران آن است».
همچنین ســیداحمد میرعلایی، مدیرعامل پیشــین فارابی 
با ارائه گزارشــی از نحوه برگزاری چند دوره جشــنواره کودک 
و نوجوان و تعاملات اســتانی بیان کرد: «بســیاری از مردم و 
هنرمندان جشــنواره کودک و نوجوان را به اســم جشــنواره 
اصفهان می شناســند؛ جشــنواره ای که اتفاقا برگزاری آن در 
نصف جهان تصمیم درســتی است، اما مســئولان باید توجه 
داشته باشند حمایتشان از برگزاری جشنواره در این شهر تبدیل 

به دخالت نشود».
در بخش پایانی این نشســت مجید شاه حسینی، مدیرعامل 
پیشــین فارابی و دبیر دوره بیســت و دوم جشنواره کودک نیز با 
اشــاره به شرایط اجتماعی امروز یادآور شد: «می توان با ایجاد 
یک هم افزایی بیــن همه نهادهای فرهنگــی، روح مثبتی در 

کالبد جشنواره فیلم کودک و نوجوان دمید».
شاه حســینی همچنین با تأکید بر اهمیت بخش بین الملل 
جشــنواره کودک و نوجــوان گفت: حتمــا از تجربیات مثبت 
ســالیان گذشــته و حضور داوران کودک و نوجوان اســتفاده 
شود و در دوره ســی و پنجم این حضور پررنگ تر باشد؛ چراکه 
کــودکان و نوجوانان با زبان ســینما می توانند با هم گفت وگو 
کنند. البته با گنجاندن بخشــی برای مرور آثار بزرگان سینمای 
کــودک و نوجوان مانند آلبر لاموریس که همه او را با مســتند 
«بــاد صبــا» می شناســند و کارگردانــی طــراز اول در حوزه 
ســینمای کــودک و نوجوان بود بــر غنای بخــش بین الملل 

اضافه می شود.
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